

## 參考文獻

- 王培 (2010)。我國行政潛規則的防治。吉林工程技術師範學院學報，26 (7)，4-6。  
[Wang, P. (2010). The prevention of administrative latent rule in China. *Journal of Jinlin Teachers Institute of Engineering and Technology*, 26(7), 4-6.]
- 王鵬捷 (2005，7月22日)。83%流浪教師：甄選陋習送紅包走後門。中央日報網路報。2011年3月12日，取自[http://www.cdnews.com.tw/cdnews\\_site/](http://www.cdnews.com.tw/cdnews_site/)
- [Wang, P. J. (2005, July 22). 83% wandering teachers: The recruitment was involved in the bad custom of bribery. *CDNews*. Retrieved March 12, 2011, from [http://www.cdnews.com.tw/cdnews\\_site/](http://www.cdnews.com.tw/cdnews_site/)]
- 朱力 (2010)。潛規則是如何產生的。人民論壇，33，42-43。  
[Zhu, L. (2010). How did the hidden rules happen. *People Forum*, 33, 42-43.]
- 朱素玥 (2006)。關係信任與關係學習對關係績效影響之研究——結合交易成本與社會交理論觀點。國立臺北大學企業管理學系博士論文，未出版，臺北。  
[Chu, S. Y. (2006). *The effects of relationship trust and relationship learning on relationship performance—Transaction cost and social exchange theories perspectives*. Unpublished doctoral dissertation, National Taipei University, Taipei, Taiwan.]
- 朱進良 (2007)。「潛規則」的行政文化論析。桂海論叢，23 (4)，6-9。  
[Zhu, J. L. (2007). On the administrative culture of “latent principles.” *Guihai Tribune*, 23(4), 6-9.]
- 百度百科 (2011)。「潛規則」字詞索引。2011年4月12日，取自<http://baike.baidu.com/>
- [Baidu. (2011). *Hidden rules*. Retrieved April 12, 2011, from <http://baike.baidu.com/>]
- 李威儀 (2010年，12月7日)。北縣重慶國中 師自爆能力分班。聯合報。2011年3月10日，取自<http://udn.com/NEWS/NATIONAL/>
- [Lee, W. Y. (2010, December 7). Chongcing Junior High School: Teachers revealed ability grouping. *UDN*. Retrieved March 10, 2011, from <http://udn.com/NEWS/NATIONAL/>]
- 汪新建、呂小康 (2009)。作為慣習的潛規則——潛規則盛行的文化心理學分析框架。南開學報，4，133-139。  
[Wang, X. J., & Lv, X. K. (2009). A cultural psychological perspective on hidden rules as the habitus. *Nankai Journal*, 4, 133-139.]

- 林怡姣 (2006)。應用交易成本理論檢討臺灣現行土地開發機制——舊市區與新開發區之比較。國立成功大學都市計畫研究所碩士論文，未出版，臺南。
- [Lin, Y. W. (2006). *The study of applying transaction cost theory to analyze the land development mechanism in Taiwan — A comparison between old downtown and new development areas*. Unpublished master's thesis, National Cheng Kung University, Tainan, Taiwan.]
- 林彥綸 (2010)。華人組織中派系行為之研究。逢甲大學企業管理研究所碩士論文，未出版，臺中。
- [Lin, Y. L. (2010). *A study of faction behaviors in Chinese organization*. Unpublished master's thesis, Feng Chia University, Taichung, Taiwan.]
- 林淑芬 (2003)。奮起湖地區居民對觀光發展態度之研究——社會交換理論之應用。國立興大學森林學系碩士論文，未出版，臺中。
- [Lin, S. F. (2003). *The attitudes of Fenqihu residents to tourism development: An application of social exchange theory*. Unpublished master's thesis, National Chung Hsing University, Taichung, Taiwan.]
- 林瑩秋 (2010)。董事會與校方互鬥五十年！財訊，358，1-3。
- [Lin, Y. C. (2010). The board has fight with the college authority for 50 years! *Wealth Magazine*, 358, 1-3.]
- 吳思 (2005)。潛規則——中國歷史上的進退遊戲。臺北：究竟。
- [Wu, S. (2005). *Hidden rules —The back and forth game of Chinese history*. Taipei, Taiwan: Inquiries.]
- 吳思 (2009)。潛規則——中國歷史中的真實遊戲。上海：復旦大學出版社。
- [Wu, S. (2009). *Hidden rules —The true game of Chinese history*. Shanghai, China: Fudan University Press.]
- 吳鈞 (2007)。潛規則與正規則。2011年4月12日，取自 <http://www.chinaqking.com/rw/2007/8537.html>
- [Wu, G. (2007). *The hidden rules and written rules*. Retrieved April 12, 2011, from <http://www.chinaqking.com/rw/2007/8537.html>]
- 吳瓊恩 (2008)。行政學。臺北：三民書局。
- [Wu, C. E. (2008). *Public administration*. Taipei, Taiwan: San Min.]
- 洪臣宏、林曉雲 (2011，6月16日)。兒爭權逼宮 輔英科大創辦人怒捐50億資產。自

- 由時報電子報。2011年6月18日，取自<http://iservice.libertytimes.com.tw/>
- [Hung, C. H., & Lin, S. Y. (2011, June 16). The son pushed hard, and the founder of Fu Yin donated 5 billion assets. *Liberty Times*. Retrieved June 18, 2011, from <http://iservice.libertytimes.com.tw/>]
- 洪婉茹 (2008)。學校裡的潛規則——以天澤國小為例。國立高雄師範大學教育學系碩士論文，未出版，高雄。
- [Hung, W. R. (2008). *The hidden rules in the school*. Unpublished master's thesis, National Kaohsiung Normal University, Kaohsiung, Taiwan.]
- 教育部 (2011)。國中課後輔導或留校自習辦理原則。臺北：作者。
- [Ministry of Education. (2011). *The implementing principles for after school tutoring program*. Taipei, Taiwan: Author.]
- 陳世宗、梁貽婷 (2010, 9月9日)。臺中縣市營養午餐傳弊案。中國時報。2011年3月12日，取自<http://www.chinatimes.com/>
- [Chen, S. C., & L, Y. T. (2010, September 9). School lunch in Taichung county has been involved in the scandal. *China Times*. Retrieved March 12, 2011, from <http://www.chinatimes.com/>]
- 陳成宏 (2007)。複雜理論對教育組織變革的解釋及啓示。教育研究與發展期刊，3 (3)，197-218。
- [Chen, C. H. (2007). Implications of complexity theory for educational change. *Journal of Educational Research and Development*, 3(3), 197-218.]
- 陳佩芬 (2007)。從社會交換理論及交易成本理論探討教師教科書再購意願之研究。國立臺南大學教育經營與管理研究所碩士論文，未出版，臺南。
- [Chen, P. F. (2007). *A study of elementary school teachers' textbook repurchase intention: From social exchange theory and transaction cost theory*. Unpublished master's thesis, National Tainan University, Tainan, Taiwan.]
- 陳明通 (1995)。派系政治與臺灣政治變遷。臺北：月旦。
- [Chen, M. T. (1995). *The faction politics and Taiwan's political change*. Taipei, Taiwan: Lawdata.]
- 陳東豪 (2004, 9月16日)。延平校董涉掏空1.5億元 檢調疑挪用 朱耀源：董事會鬥爭手段。蘋果日報。2011年3月10日，取自<http://tw.nextmedia.com/subapple/article/>
- [Chen, D. H. (2004, September 16). Yan Ping school board embezzled 150 million NT

dollars. *Apply Daily*. Retrieved March 10, 2011, from <http://tw.nextmedia.com/subapple/article/>

陳秉璋 (1985)。《社會學理論》。臺北：三民書局。

[Chen, B. C. (1985). *Sociological theory*. Taipei, Taiwan: San Min.]

陳炫璋 (2002)。《轉換成本與合作意圖——社會交換理論與交易成本理論的觀點》。東海大學企業管理學系碩士論文，未出版，臺中。

[Chen, S. C. (2002). *Switching costs cooperation intention: The viewpoints of sociological exchange theory and transaction cost theory*. Unpublished master's thesis, Tunghai University, Taichung, Taiwan.]

陳愛娟 (2005)。《潛規則的社會學分析》。《資料通訊》，2，32-35。

[Chen, A. J. (2005). A sociological analysis of hidden rules. *Data Communication*, 2, 32-35.]

陳暢 (2008)。《關於潛規則引致正式制度失效問題的研究》。《求實》，1，58-60。

[Chen, C. (2005). A study on hidden rules' contributing to the failure of formal rules. *Truth Seeking*, 1, 58-60.]

喻中 (2010)。《正式規則與潛規則的相互關係》。《民主與法治》，1，37-41。

[Yu, Z. (2010). The interrelationship between formal rules and hidden rules. *Democracy and Rule of Law*, 1, 37-41.]

曾永年 (2005)。《派系對公務人員社會閒散及組織承諾影響之探討——以臺南縣鄉鎮市公所的實證研究》。國立中正大學政治學研究所碩士論文，未出版，嘉義。

[Tzeng, Y. Z. (2005). *The party influence on the social loafing and organizational commitment to officers, using thirty-one Country, Town and City Governments in Tainan County as a sample*. Unpublished master's thesis, National Chung Cheng University, Chiayi, Taiwan.]

張雄 (2010)。《洪門青幫和江湖規矩》。《愛情婚姻家庭》，6，61-62。

[Zhang, S. (2010). Hung Mun, Qingbang and Jianghu rules. *Love, Marriage and Family*, 6, 61-62.]

張錦弘 (2003，10月7日)。《8成教師耳聞甄選內定、關說、送紅包》。《聯合報》。2011年3月14日，取自<http://udn.com/NEWS/NATIONAL/>

[Chang, G. H. (2003, October 7). 80% teachers heard of scandals of recruitment. *UDN*. Retrieved March 14, 2011, from <http://udn.com/NEWS/NATIONAL/>]

張錦弘、林怡婷 (2002，11月25日)。《流浪教師 2年甄試30次全落榜》。《聯合報》。2011年

- 3月14日，取自<http://udn.com/NEWS/NATIONAL/>
- [Chang, G. H., & Lin, Y. T. (2002, November 25). Wandering teachers failed 30 times in two years of recruitment. *UDN*. Retrieved March 14, 2011, from <http://udn.com/NEWS/NATIONAL/>]
- 黃光國 (1992)。中國人的權力遊戲。臺北：巨流。
- [Hwang, K. K. (1992). *The Chinese power game*. Taipei, Taiwan: Chuliu.]
- 黃杰 (2010)。潛規則與江湖文化。求實，12，47-49。
- [Huang, J. (2010). Hidden rules and Jianghu culture. *Truth Seeking*, 12, 47-49.]
- 楊政郡、陳建志、謝鳳秋、蘇金鳳 (2010，11月5日)。涉收營養午餐回扣，國中校長收押。自由時報電子報。2011年3月16日，取自<http://iservice.libertytimes.com.tw/>
- [Yang, C. J., Chen, J. J., Hsieh, F. C., & Su, G. F. (2010, November 5). A junior high school principal was in custody for involving in the commission of school lunch. *Liberty Times*. Retrieved March 16, 2011, from <http://iservice.libertytimes.com.tw/>]
- 鄒景雯 (2011，3月4日)。挑戰陋規 賴「不識時務」真俊傑。自由時報，A2版。
- [Tzou, J. W. (2011, March 4). Challenging the bad customs, Lai is a real hero. *Liberty Times*, p. A2.]
- 齊若蘭 (譯) (2001)。M. M. Waldrop著。複雜。臺北：天下。
- [Waldrop, M. M. (2001). *Complexity: The emerging science at the edge of order and chaos*. (J. L. Chi, Trans.). Taipei, Taiwan: Commonwealth. (Original work published 1992)]
- 蔡文輝 (1994)。社會學理論。臺北：三民書局。
- [Tsai, W. H. (1994). *Sociological theory*. Taipei, Taiwan: San Min.]
- 蔡敦浩、藍紫堂 (2004)。新興產業發展的複雜調適系統觀點——以臺灣E-Learning產業為例。管理學報，21 (6)，715-732。
- [Tsai, S., & Lan, T. T. (2004). A CAS perspective on the development of emerging industries—A research of E-Learning industry in Taiwan. *Journal of Management*, 21 (6), 715-732.]
- 熊偉榮 (2006)。校長如何管理學校潛規則。吉林教育，12，7-9。
- [Xiong, W. R. (2006). How does the principal management school hidden rules. *Jinlin Education*, 12, 7-9.]
- 劉世閔 (2008)。學校行政潛規則。教育研究月刊，170，123-125。

- [Liu, S. M. (2008). School administration underlying rules. *Journal of Education Research*, 170, 123-125.]
- 鮑樹年、王云波 (2006)。教育潛規則與學校管理。文教資料，30，6-7。
- [Bao, S. N., & Wang, Y. B. (2006). A study on the root of hidden education rules and the management. *Cultural and Educational Information*, 30, 6-7.]
- 羅子衡 (2005)。權力位階與信任關係對外包談判策略的影響——以交易成本理論與鑲嵌理論解釋分析。元智大學資訊社會學研究所碩士論文，未出版，桃園。
- [Lo, T. H. (2005). *The influence of power status and trust relationship on the negotiation strategies of outsourcing—Based on transaction cost and embeddedness*. Unpublished master's thesis, Yuan Ze University, Taoyuan, Taiwan.]
- 羅任權、索光舉 (2010)。試論教育系統潛規則行為的綜合治理。探索，3，119-122。
- [Luo, R. Q., & Suo, G. J. (2010). The synthesis governance of behaviors of hidden rules in educational system. *Probe*, 3, 119-122.]
- 譚春霞 (2009)。「潛規則」政治文化對政策執行的影響及其控制。樂山師範學院學報，3，113-116。
- [Tan, C. X. (2009). The impact and control of “hidden rules” political culture on policy implementation. *Journal of Leshan Teachers College*, 3, 113-116.]
- Adams, B., & Adams, C. (1997). Power of paradox. *Executive Excellence*, 4(9), 19.
- Blau, P. M. (1964). *Exchange and power in social life*. New York: John Wiley & Sons.
- Bujra, J. M. (1973). The dynamics of politics action: A new look at factionalism. *American Anthropological*, 75(1), 132-152.
- Coase, R. H. (1937). The nature of the firm. *Economica*, 4(1), 3-47.
- Emerson, R. A. (1962). Power-dependence relations. *American Sociological Review*, 27, 31-41.
- Grobman, G. M. (2005). Complexity theory: A new way to look at organizational change. *Public Administration Quarterly*, 351-384.
- Homans, G. C. (1958). Social behavior as exchange. *The American Journal of Sociology*, 63, 597-606.
- Kauffman, S. (1993). *The origins of order: Self-organization and selection in evolution*. New York: Oxford University Press.
- Kauffman, S. (1995). *At home in the universe: The search for laws of self-organization and*

*complexity*. New York: Oxford University Press.

Keene, A. (2000). Complexity theory: The changing role of leadership. *Industrial and Commercial*, 32(1), 15.

Pye, L. (1981). *The dynamics of Chinese politics*. Cambridge, MA: Uelgeschlager Gunn & Hain.

Simon, H. A. (1957). *Administrative behavior: A study of decision making process in administrative organization*. New York: Free Press.

Williamson, O. (1975). *Markets and hierarchies: Analysis and antitrust implication*. New York: Free Press.